
ZAPISNIK
s 2. sjednice Savjeta za ljudska prava odrZane 25. travnja 2022.

Druga sjednica Savjeta za ljudska prava (u daljnjem tekstu: Savjet) odfianaje u ponedjeljak,
25. travrya2022. u Banskim dvorima (dvorana 112) s podetkom u l4 sati.

Nazodni dlanovi Savjeta: Boris Milo5evid, potpredsjednik Vlade Republike Hrvatske i
predsjednik Savjeta za ljudska prava; Juro Martinovid, Ministarstvo pravosuda i uprave;
Margareta Maderi6, Ministarstvo rada, mirovinskoga sustava, obitelji i socijalne politike; Anja
Jelavi6, Ministarstvo kulture i medija; Sonja Zerjav, Ured predsjednika Vlade Republiie
Flrvatske; Dalibor Semper, Ured potpredsjednika Vlade Republike ilrvatske; Stefica Stuznik,
Ured zastupnika Republike Hrvatske pred Europskim sudom za ljudska prava; Alen Tahiri,
Ured za ljudska prava i prava nacionalnih manjina Vlade Republike Hrvatske; Ivan Novosel,
Kuia ljudskih prava; Tamara Jovidi6, Udruga IKS; Emir Grbi6, Savez Roma Republike
Hrvatske "KALI SARA".

Nazodni zamjenici dlanova Savjeta: Vesna Vukovii, Ministarstvo vanjskih i europskih poslova;
Dalibor Juri6, Ministarstvo unutarnjih poslova; Josipa Cmoja Bartolii, Ministarstuo rada,
mirovinskoga sustava, obitelji i socijalne politike; mr.sc. Vesna Serepac, Ministarstvo znanosti
i obrazovanja; Vesna Trbojevi6, Ministarstvo gospodarstva i odrZivograzvoja;Nikola Zdunid,
Ured za ravnopravnost spolova Vlade Republike Hrvatske.

Ukupno je bilo prisutno l6 od l8 dlanova (ilizamjenika dlanova) Savjeta.

Ispridani dlanovi ili zamjenici dlanova Savjeta: prim. Zeljko Plazonid (dlan) i mr.sc. Jasminka
Katii Buba5 (zamjenadlana) izMinistarstv azdravstva; Darija Mari6 (zamjenica dlana) izUreda
za udruge Vlade Republike Hrvatske.

Na sjednici su takoder bile nazodne mr.sc. Tena Simonovi6 Einwalter, pudka pravobraniteljica;
Tatjana VlaSi6, zamjenica pudke pravobraniteljice; Tatjana Vukobratovi6 Spasojevii,
zamjenicadrZavnog tajnika Sredi5njeg drZavnog uredazaobnovu i stambeno zbrinjavanje;Ana
Duji6, vi5a savjetnica u Uredu zastupnika Republike Hrvatske pred Europskim sudom za
ljudska prava; Katica Prpi6, ravnateljica Uprave za graditeljstvo i procjene vrijednosti
nekretnina u Ministarstvu prostornoga uredenja, graditeljstva i drilavne imovine; Danijela
Gaube, voditeljica SluZbe za ljudska prava u Uredu za ljudska prava i prava nacionalnih
manjina Vlade Republike Hrvatske; Nemanja Reli6, savjetnik u Uredu potpredsjednika Vlade
Republike Hrvatske.

Na podetku 2. sjednice Savjeta, gosp. Boris MiloSevi6, potpredsjednik Vlade Republike
Flrvatske i predsjednik Savjeta, srdadno je pozdravio sve prisutne, utvrdio kvorum za
odrZavanje sjednice i otvorio sjednicu usvajanjem Dnevnog reda.

Jednoglasnoje usvojen predloZeni Dnevni red 2. sjednice:
I) IzvjeSde pudke pravobraniteljiceza2021. - preporuke
2) Implementacija presuda Europskog suda za ljudska prava u tijelima drZavne uprave



3) Razno

Nakon usvajanja Dnevnog reda, predsjednik Savjeta, utvrdio je kako nema primjedbi na
Zapisnik s l. sjednice savjeta za ljudska prava te je isti jednoglasno usvojen.

Potom je predsjednik Savjeta otvorio l. todku dnevnog reda - Izvjesie pudke pravobraniteljice
za 2021. Uvodno je istaknuo kako je javno objavljeno Izvje5ie pudke pravobraniteljicj za
pro5lu godinu koje sadrZi preporuke tijelima drZavne uprave te istaknuo vaZnost aktivnog
ukljudivanja Savjeta u provedbu ovih preporuka.

Uslijedilo je izlaganje pudke pravobraniteljice, mr.sc. Tene Simonovii Einwalter, u kojem je
predstavila godiSnje Izvje5ie i preporuke tijelima drLavne uprave. pudka pravobranitel.liia
uvodno je pohvalila aZurnost u sazivanju 2. sjednice Savjeta te istaknula kako je vaZno u Sto
kra6em roku sagledati analizu stanja za pro5lu godinu i pristupiti rurgoroiu i provedbi
preporuka' Podsjetila je prisutne kako institucija pudke pravobraniteljice ima pet mandata -
mandat institucije ombudsmana, nacionalne institucije zazaititu i promicanje ljudskih prava,
sredi5njeg tiiela za suzbijanje diskriminacije, Nacionalnog preventivnog mehanizma za
sprjedavanje mudenja i drugih okrutnih, neljudskih ili poniZavaju6ih postupaka ili kaLnjavanja
(nadalje: Nacionalni preventivni mehanizam) te je nadleZno tijelo za vanjsko prijavljivanje
neprav i lno s ti (zv ilda(,i) .

lstaknutoje kako se na godi5njoj razini ne podnose posebna izvje5ia za svaki od spomenutih
mandata, vei se izraduje objedinjeno izvje56e koje pokriva sve mandate pudke
pravobraniteljice. S obzirom da postoji mogu6nost izrade posebnih izvje56a, pudka
pravobraniteljica iskoristila je priliku da najavi skoro podnoSenje Saboru Republike Hrvatske
posebnog izvjeSla o udecaju pandemije covlD-19 na ljudska prava i jednakost.

U nastavku su poja5njeni izvori informacija kori5teni prilikom izrade Izvje56a pudke
pravobraniteljice. Izvje56e predstavlja analizu i pregled stanja u podrudju SuOititr piava i
jednakosti te je izuzetno bitno prikupiti informacije iz vi5estrukih izvora i osiguiati Sto
objektivniji prikaz stanja. Istaknuto je kako, uz prituZbe gradana, suradnja s dionicima
predstavlja okosnicu mehanizma djelovanja pudke pravobraniteljice. Navedena je suradnja s
tijelima diLavne uprave, organizacijama civilnog dru5tva (kako nevladinim organizacijama
tako i sindikatima), akademskom zajednicom, crkvama i vjerskim zajednicama, poslodavcima
i ostalim dionicima u procesu pripreme izvje56a. Relevantan izvor informacija su i nacionalni
terenski obilasci (obilasci u okviru mandata Nacionalnog preventivnog mehanizma, obilasci
Lttava potresa i romskih nasilja te preventivni obilasci), ali i relevantna nacionalna i
medunarodnaizvjella, preporuke upudene Republici Hrvatskoj u okviru mehanizamaza1tite
ljudskih prava, analize i istraZivadki izvjestaji te mediji.

Radi unaprjedenja metodologij e izrade izvjeicr., najavljena je promjena dosada5nje prakse
upu6ivanja dopisa s velikim brojem pitanja tijelima drlavne uprave. Najavljeno je smanjenje
broja pitanja koja se upuiuju tijelima i unaprjetlenje metodologije priliupljanja-podataia za
izvje56e, a prijedlozi tijela drZavne uprave radi unaprjedenja metodologije i, aoUroAoSti.

Potom su izloZeni statistidki podaci iz lzvjeila pudke pravobranit eljice za 2021. pudka
pravobraniteljica postupala je u 5769 predmeta pro5le godine, a najbrojniji su predmeti u
podrudju diskriminacije, zdravstvene zaStite, radnih prava i pravosuda. Istaknuto je kako neki
odizrazito bitnih problema nisu vidljivi iz statistidkih podatakajer se ne prijavljuju. primjerice,
starije osobe koje nisu informirane o moguinostima prituZivanja, starije i ,emoCne osobi koje



fizidki ne mogu do6i do pudke pravobraniteljice, ili osobe iz romskih naselja ili druge osobe
koje imaju najvi5e problema u ostvarenju svojih prava desto ne prijavljuju poteskode s kojim se
suodavaju. Pudka pravobraniteljica istaknula je terenske obilaske kao jedan od nadina kroz koje
se nastoji osigurati veda dostupnost ovim skupinama.

Pu6ka pravobraniteljica navela je kako se diskriminacija dogatla u razliditim podrudjima Livota
no prikazuje se kao jedno podrudje u izvjesiu jer je rijed o posebnom mandatu pudke
pravobraniteljice kao sredi5njeg tijela za suzbijanje diskriminacije. Medu zaprimljenim
prituZbama je i velik broj onih koje se ne odnose na diskriminaciju na nadin definiran u Zakonu
o suzbijanju diskriminacije, a u velikoj mjeri te se prituZbe odnose na percipirani osjeCaj
nepravde tijekom pandemije COVID- I 9.

Izvje5de za proSlu godinu sadrZi 156 preporuka. Nagla5ena je razlika izmedu strukturnih
preporuka, zadiju provedbu je potrebno viSe vremena isredstava, i preporuka koje zahtijevaju
volju i organizacijske promjene. SnaZniji fokus na ljudska prava i manja usmjerenost na
upravna podrudja novost su izvje5ia za 2021. Novost je i prikaz preporuka uz opis
identificiranog problema umjesto na kraju svakog poglavlja, kao Sto je to bio sludaj u
prethodnim izvje56ima.

Pudka pravobraniteljica istaknula je kako su uvedena nova poglavlja, istidudi poglavlje o pravu
na dobro upravljanje, poglavlje o utjecaju umjetne inteligencije te poglavlje o postupanju
Europskog suda za ljudska prave kao i poglavlje o braniteljima ljudskih prava. U okviru nekih
od postojedih cjelina istaknute su nove teme, kao Sto je platformski rad sada poseban dio u
okviru prava na rad.

Tijekom 2021. posebno su nagla5eni izazovi vezanizautjecaj pandemije COVID-19 ipotresa,
ali i oni vezani za pravo na zdravlje (u odnosu na epidemiju, potrese ali i za sve gradane
Republike Hrvatske), pravo na rad, socijalnu skrb, starije osobe i prava starijih osoba te
pravosude, slobodu izraZavanja, govor mrZnje i zlodin izmrAnje, prava nacionalnih manjina,
diskriminaciju, pravo na zdrav Zivot i zdrav okoliS te migracije.

Vezano za alate koje pudka pravobraniteljica primjenjuje u postupanju po predmetima,
navedeno je da moZe dati preporuke, miSljenja, prijedloge i upozorenja koja nisu pravno
obvezuju6a. Stoga je pudka pravobraniteljica istaknula vaZnost dobre komunikacije i suradnje
te zaprimanja povratnih informacija. NaglaSeno je kako upravo mehanizmi poput Savjeta za
ljudska prava predstavljaju nadin da tijela javne vlasti djeluju u skladu s
preporukama/prijedlozima i upozorenjima. Jedan od vaZnijih alata pudke pravobraniteljice je i
godi5nje izvje56e, ali i sudjelovanje u izmjenama zakona i razliditih strategija (u izvje5ie je
ukljuden i popis javnih savjetovanja u kojima je institucija djelovala, javno djelovanje i mediji,
preventivno djelovanje i promocija ljudskih prava, te ukazivanje Saboru Republike Hrvatske i
javnosti na stanje ljudskih prava.

U izvje56u za202l. naglaSenaje i vaZnost preventivnog djelovanja u odnosu na medunarodne
standarde i izvr5enje presuda Europskog suda za ljudska prava ili kod implementacije UN-ovih
konvencija ili preporuka GRECO-a. Kao preduvjet je istaknuta kvalitetna suradnja,
pravovremena, redovita i dvosmjerna komunikacija oko godi5njeg izvjeS6a i u e-Savjetovanju.

Suradnja s tijelima dtAavne uprave tijekom 2021. ocjenjena je kao vrlo dobra. Pudka
pravobraniteljica sudjeluje u radnim skupinamazarelevantne zakone (primjerice, sudjelovala



je u izradi Zakona o za5titi prijavitelja nepravilnosti), a u suradnji s tijelima drZavne uprave
organizirani su i javni dogadaji koji su bili dodatna prilika za raspravu o zakonima u izradi.

Medutim, istaknuto je kako pudka pravobraniteljica i dalje nema neposredan uvid u podatke o
postupanju prema ilegalnim migrantima u informacijskom sustavu Ministarstva unutarnjih
poslova, iako pudka pravobraniteljica ima pristup tom sustavu kada nije rijed o ilegalnim
migrantima.

U odnosu na provedbu preporuka, pudka pravobraniteljica istaknula je kako je provedeno 43olo
preporuka izizvje\1aza2020.Istaknula je vaZnost brze rasprave o izvjeSiu, istidu6i kako je
ka5njenje s.asprarom o izvje56im aza}}lS.i2}lg.utjecalo na implementaciju preporuka, iako
su na to utjecali i drugi dimbenici.

Pudka pravobraniteljica ve6 je ranije uspostavila koordinatore za suradnju na operativnoj razini,
no pokazala se potreba za sudjelovanjem viSe rukovodeie razine za dogovor", te se stoga ova
rasprava u okviru Savjeta prepoznaje kao posebicevalna.

U nastavkuje pudka pravobraniteljica istaknula pote5koie u provedbi preporuka teje upuien
poziv na dijalog i raspravu o rje5enjima. Pudka pravobraniteljica predloZila je da se raspravi i
dogovori nadin pradenja provedbe preporuka i daljnja suradnja s obzirom dajidan sastanik nije
dovoljan za raspravu. Nadalje, pravobraniteljicaje predloZila da se organizira tematski sastanak
ili sastanci sa vedim ministarstvima radi nastavka dijaloga o provedbi preporuka.

Predsjednik Savjeta zahvalio je pudkoj pravobraniteljici na konstruktivnom izlaganju te pozvao
resorna tijela na razmatranje preporuk4 rje5avanja problema i unaprjedenje sr.udnj.. potom se
osvrnuo na pet preporuka koje se odnose na utjecaj potresa na ostvarivanje ljudskih prava.

Predsjednik Savjeta, u odnosu na preporuke upudene Crvenom kriZu, a koje se odnose na: a)
potrebu ulaganja dodatnih napora kako bi se kontinuirano sanirali bunari na potresom
pogoclenom podrudju Sisadko-moslavadke Zupanije i b) potrebu da se nastavi provoditi
programe psihosocijalne podrSke u organiziranim smjeStajima te, po procjeni, u domovima
stradalnika, odgovorio je kako ie se nastaviti kontinuirani rad na sanaciji bunara istiduii kako
je prema operativnim izvjestajima sanirano 964 bunara, te se sanira do l0-ak bunara na tjednoj
bazi. Crveni kriZ na kontinuirano pruZa psihosocijalnu podr5ku i vodi statistiku o broju pruZenifi
usluga.

U odnosu na preporuku Vladi Republike Hrvatske da se nastavi s mjerama vezanim za otpis
potraZivanja za energente na podrudju na kojemje proglaSena katastrofa, predsjednik Savjita
istaknuo je da 6e se nastaviti s provedbom ove mjere istiduii da otpis vrijedi za prvih Sest
mjeseci ove godine te 6e se nastaviti s tom mjerom nakon tog razdoblja. Istaknuto je i kako ie
se raditi na pobousanju komunikacije te rjelavanju stambenog zbrinjavanja osoba koje su u
kontejnerskim stambenim naselj ima.

Tatjana Vukobratovii Spasojevi6, zamjenica drZavnog tajnika Sredi5njeg drZavnog ureda za
obnovu i stambeno zbrinjavanje, istaknula je kako se ubrzava rekonitrukcija obnova na
potresom pogotlenim podrudjima. Primljeno je 8340 zahtjeva, a taj broj ne odgovara stvarnom
stanju buduii da su zahtjevi razliditi i podneseni za sve za Sto su gradani smat.uli da imaju pravo
(gospodarski objekti, vikendice i sl.). Danas je uracleno preko2215 kuia, oko 80-ak ku6a tlldno,
ali je cilj pove6ati dinamiku obnove na 100 ku6a tjedno kako bi se dim prije zavr5ila
rekonstrukcijska obnova. Zbognovih nalaza i provjera na terenu doii 6e do promjene naljepnica



na kudama i pove6anja rekonstrukcijske obnove temeljem nalaza. Zapodeo je rad na
zamjenskim obiteljskim kudama, trenutno ima l5 gradiliSta, a u tijeku je uklanjanje rusevina ili
gradnja na 30 gradili5ta.

U odnosu na preporuku koja se odnosi na privremeni smjestaj, istaknuto je kako je u stanovima
kojima upravlja Sredi5nji drZavni uredzaobnovu i stambeno zbrinjavanje smjesiena 271 osoba
(stradalnika potresa) te je na raspolaganje ustupljeno 96 stanova u podrudju bliZe potresom
pogodenih podrudja.

Predstavnica Ministarstva prostornoga uredenja, graditeljstva i drZavne imovine, Katica prpii,
istaknulaje kako Ministarstvo prihva6a preporuke. Osvrnula se na preporuku koja se odnosi na
neposrednu komunikaciju na potresom pogo<lenim podrudjima istiduii kako je nakon potresa u
Glini smjeSten sluZbenik Ministarstva kako bi svakodnevno bio na raspolaganju gradanim4 te
se na isti nadin postupilo u Sisku i Petrinji gdje je ureden poslovni prostor u kojern se gradani
mogu obraiati sluZbenicima i na taj nadin je stvoren One-Stop-Shop. Slidna kontaki todka
postoji i u Zagrebu te Ministarstvo zaprima veliki broj upita. Istaknuo je kako de se nastaviti
rad na unapde<lenju.

Potom je predsjednik Savjeta izdvojio preporuke koje se odnose na prava nacionalnih manjina
i preporuke u podrudju diskriminacije temeljem rasnog i etnidkog porijekla.

U odnosu na preporuku Uredu za ljudska prava i prava nacionalnih manjina, da redovito
izratluje i objavljuje izvje56a o provoclenju Operativnih programa za nacionalne manjine za
razdoblje 2021. -2024., istaknuo je kako ie preporuka biti ispunjena bududi da je Iivje5de
upudeno tijelima na mi5ljenje nakon dega slijedi upudivanje u proceduru usvajanja Vladi
Republike Hrvatske.

U odnosu na preporuke vezane za zlodin iz mrLnje i govor mrZnje te potrebu za edukacijom
razliditih dionika, predsjednik Savjeta istaknuto je kako bi na ovu temu trebalo organizirati
tematsku sjednicu.

Predsjednik Savjeta izdvojio je i preporuku DrZavnom odvjetni5tvu Republike Hrvatske,
Ministarstvu unutarnjih poslova i Ravnateljstvu policije da ujednadeno postupaju u vezi javne
upotrebe pozdrava ,,Za dom spremni" navode6i da bi ova preporuka trebala biti usmjeiena i
sudbenoj vlasti u smislu potrebe za ujednadenim postupanjem.

U odnosu na preporuku Vladi Republike Hrvatske da se usvoji Nacionalni plan zastite i
promicanja ljudskih prava i suzbijanja diskriminacije i prate6i akcijski planovi, predsjednik
Savjeta istaknuto je kako 6e dokumenti nakon Sto zavr5i prikupljanje mi5ljenja tijela drZavne
uprave i6i ujavno savjetovanje.

Predsjednik Savjeta potom je pozvao prisutne na raspravu o preporukama.

Alen Tahiri, ravnatelj Ureda za ljudska prava i prava nacionalnih manjina Vlade Republike
Flrvatske, naglasio je kako se intenzivno radi na izvje56u o provedbi Operativnih programa za
nacionalne manjine te na ostuarenju mjera i ciljeva iz Operativnih programa za nacionalne
manjine. Kao otegotnu okolnost istaknuo je premali broj djelatnika Ureda s obzirom na Sirok
djelokrug rada koji obuhva6a: provedbu Operativnih programq financiranje i kontrolu
financijskih sredstava, praienje razliditih medunarodnih dokumenata i instrumenata zastite



ljudskih prava. Djelokrug Ureda obuhvaia i podrudje zlolina iz mrhnje i nediskriminaciju te
suzbijanje trgovanj a ljudima.

Istaknuo je kako 6e se ponovno odrZavati edukacije za pravosudne duZnosnike u podrudju
zlodina izmrZnje i govora mrZnje. Na tu temu odrtat 6e se edukacija u Vukovaru organizirina
u suradnji s Pravosudnom akademijom za koju ved postoji znalajan interes.

U podrudju trgovanja ljudima istaknuto je kako su raseljene osobe iz Ukrajine u riziku da
upadnu u lanac trgovanja ljudima. U tom podrudju se takoder odrZavaju edukacije pravosudnih
duZnosnika u suradnji s Pravosudnom akademijom, te je najavljeno skoro odrZavanje edukacije
u Splitu.

Potom je predstavnik Ministarstva unutarnjih poslova, Dalibor Jurii, istaknuo kako postoji
intenzivna i dobra suradnja s pudkom pravobraniteljicom i specijaliziranim
pravobraniteljicama. Preporuke koje se tidu postupanja policije su u skladu j onim Sto
rukovodstvo Ministarstva nastoji unaprijediti kroz edukacije. Istaknuto je kako se za sve
preporuke traZi povratna informacija policijskih uprava te se one nastoje detaljno provesti.

Vezano zaZakon o drZavljanstvu, predstavnik Ministarstva ukazao je na odredene izazove s
kojima 6e se susresti prilikom provedbe preporuka, no iskazao je otvorenost za daljnji dijalog
na tu temu.

Vezano za zlodin iz mrLnje, istaknuto je kako Policijska akademija provodi edukacije
policijskih sluZbenika za prepoznavanje zlodina izmfinja Takoderje upozorio da govor mrZnje
ne postoji kao termin u Kaznenom zakonu, ali se desto kolokvijalno koristi.

Yezano za ranije spomenuti pristup podacima u informacijskom sustavu Ministarstva
unutarnjih poslova, istaknuo je kako ie Ministarstvo predloZiti odgovaraju6i nadin rjesavanja
tog problema u odgovoru na preporuke pudke pravobraniteljice.

Potom je predstavnik Ku6e ljudskih prava, Ivan Novosel, pohvalio IzvjeSie pudke
pravobraniteljice u kojem je po prvi put ukljudeno posebno poglavlje koje ie odnosi na
branitelje ljudskih prava. Istaknuo je vaZnost rasprave o preporukama u kratkom roku od
donoSenja. PredloZio je da se na sljede6im sjednicama Savjeta, kao jedna od todaka dnevnog
reda uvede i rasprava o preporukama upudenim pojedinom tijelu te da se temeljem toga izradl
indikativni vremenik zapralenje napretka u izvr5enju preporuka te pristupi raspiavi o provedbi
preporuka.

PredloZio je i uvodenje pisanog preliminarnog izvje56a o napretku u provedbi preporuka (nakon
Sest mjeseci), a Ured za ljudska prava i prava nacionalnih manjina predloZen je kao tijelo koje
bi moglo biti zaduZeno za izradu izvje36,a, uzimaju6i u obzir da je Ured nadleLan za praeeije
preporuka pudke pravobraniteljice. Spomenuto je kako je izrada izvje56a o provedbi pr.po.riu
pudke pravobraniteljice bila korisna praksa u okviru Povjerenstva za ljudska prava. predloZeno
je i da se raspravi metodologij aizrade preliminamoga izvje5da.

Zakljudno je istaknuo kako je vailno poticati raspravu u Saboru Republike Hrvatske o ovom
izvje56u, ali i raspravljati o izvje5dima specijaliziranih pravobranileljica koja takoder daju
izvje56a o ljudskim pravima u okviru svoje nadleZnosti. Pored toga, bitno je raspravljati i o
Izvje56u Povjerenika za informiranje.



Predsjednik Savjeta odgovorio je kako ie se u obzir uzimati i izvjeSda posebnih
pravobraniteljica koje 6e se pozivati na sjednice Savjeta po potrebi, a podsjetio je i da su na
prvoj sjednici Savjeta izlaganje o stanju ljudskih prava u okviru svoje nadleZnosti odrZale i
posebne pravobranitelj ice.

Potom je predsjednik Savjeta dao rijed predstavnici Ministarstva rada, mirovinskoga sustava,
obitelji i socijalne politike, drZavnoj tajnici Margareti Maderi6, koja je navela kako postoji
izrazito kvalitetna suradnja Ministarstva s Uredom pudke pravobraniteljice te istaknula vaZnost
suradnje za provedbu preporuka s ciljem pomodi ranjivim skupinama i unaprje<lenja kvalitete
njihovog Livota. Istaknula je kako postoji niz tema koje je potrebno zajednidki raspraviti s
obzirom na Sirok djelokrug Ministarstva te je predloZila da se o preporukama raspravlja po
resorima na zasebnoj tematskoj sjednici Savjeta. Podsjetilaje na hvalevrijednu inicijativu pudke
pravobraniteljice u tijeku donoSenja novog Zakona o socijalno skrbi kada je iniciran okrugli
stol, a Siroka javna rasprava pridonijela i rjeSenjima u okviru novog Zakonao socijalnoj skrbi.

Driavni tajnik Juro Martinovil iz Ministarstva pravosuda i uprave istaknuo je kako su pudka
pravobraniteljica i posebne pravobraniteljice partneri s kojima je potrebno ostvariti kvalitetnu
suradnju dak i kada se ne slaZemo s primjedbama. Istaknuo je kako su preporukevezaneza
podrudja na kojima Ministarstvo ve6 poduzima napore i korake za unaprjetlenje. Kao primjer
je istaknut Etidki kodeks za duZnosnike izvr5ne vlasti koji je u zavrSnoj je fazi te se odekuje
skoro usvajanje. Istaknuo je kako se poduzimaju i koraci zahamronizaciju cjelokupnog sustava,
snaZenje institucija, provode se edukacija i snaZenje sudbene vlasti i postoji konstantan
napredak.

Nakon toga predsjednik Savjeta formulirao je usmeni zakljudak tijelima javne vlasti. U prvoj
todki tijela javne vlasti se pozivaju da poduzmu odredene mjere i aktivnosti za provedbu
preporuka pudke pravobraniteljice, a ukoliko smatraju da odredenu preporuku nije mogu6e
provesti na nadin kakoje predloZeno da to obrazloZe. U drugoj todki istaknut 6e se potreba da
se nastavi dijalog tijela drZavne uprave s pudkom pravobraniteljicom, da odgovaraju na dopise
i dolaze na sastanke. Treia todka je obveza Savjeta da organizira tematske sjednice kako bi se
raspravile preporuke upuiene jednom ili vi5e resomih tijela, a detvrtom todkom se zaduZuje
Ured za ljudska prava i prava nacionalnih manjina da zakljudaj dostavi svim relevantnim
tijelima javne vlasti koja nemaju svog predstavnika u Savjetu. ZakljuEak 6e se, nakon
nomotehnidkog uredivanja, dostaviti tijelima na postupanje. Predsjednik Savjeta istaknuo je i
kako postoji mogu6nost da se kasnije utvrdi obveza izrade preliminamog izvje56a.

Nije bilo primjedbi na predloZeni usmeni zakljudak predsjednika Savjeta te je isti jednoglasno
usvojen.

Predsjednik Savjeta potom je otvorio 2. todku dnevnog reda - IzvrSenje presuda Europskog suda
za ljudska prava u tijelima drLavne uprave, nakon dega je dao rijed Stefici StaZnik, zastupnici
Republike Hrvatske pred Europskim sudom za ljudska prava.

Zastupnica je na podetku opisala ulogu Ureda zastupnika Republike Hrvatske pred Europskim
sudom za ljudska prava (nadalje: Ured zastupnice) istidu6i kao prioritet rada Ureda zastupanje
pred Europskim sudom za ljudska prava. Ured zastupnice zadulen je i za koordinaciju izvr5enja
presuda Europskog suda za ljudska prava, a istaknulaje kakoje to primamo pravno-diplomatski
posao obzirom da se odvija u okviru Odbora ministara Vijeia Europe, a ne pred sudom. Treia
uloga Ureda zastupnice je i implementacija Konvencije za zaltit:u ljudskih prava i temeljnih
sloboda (nadalje: Konvencija) i Sirenje znanja o sudskoj praksi kako bi se pridonijelo boljem



razumijevanju i primjeni Konvencije , a nataj nadin i smanjenju broja presuda pred Europskim
sudom za ljudska prava.

U odnosu na povrede Konvencije, istaknula je kako Republika Hrvatska nema sistemskih
povreda, ali ima Sirok raspon povreda koje su u fokusu Europskog suda za ljudska prava.
Izvr5enje presuda ujedno je pokazatelj problema koji postoje u podrudju ljudskih prava.

Vezano za izvr5enje presuda, navela je kako obveza izvr5enja proizlazi iz Konvencije i Ustava
Republike Hrvatske. Isplata naknada je samo manji dio izvr5enja presuda, dok se ve6i dio
odnosi na uklanjanje uzroka povreda. Nadzor izvr5enja presuda vr$i se u okviru Odbora
ministara, politidkog tijela Vije6a Europe, u kojem sudjeluju ministri vanjskih poslova, odnosno
njihovi veleposlanici, koji nadziru izvr5enje presuda uz strudnu pomod 'iajnistva Odbora
ministara Vije6a Europe. Na godi5njoj ruzini odrLavaju se detiri sastanka Odbora ministara, a
dio poslova se rje5ava izvan redovnih sastanaka. Osnova procesa izvr5enja je u komunikaciji i
suradnji. Za koordinaciju izvr5enja presuda zadulen je Ured zastupnice. U iu svrhu orrorrnl"
i Odjel za koordinaciju izvr5enja presuda koji u koordinaciji s zastupnicom suraduje s doma6im
tijelima i sudjeluje u radu Odbora ministara, suraduje s TajniStvom Odbora minisiara i slidnim
tijelima drugih drilava radi razmjene prakse. Istaknula je kako Ured zastupnice ne izvrSava
presude, ve6 to dini izvr5na, sudbena, vrhovna vlast i vlast na lokalnoj razini, a u tome mogu
sudjelovati i tzv. ,,produZene ruke" drZave (npr. odvjetnidka komoi4 lijednidka komori;.
Presudu izvr5ava ono tijelo koje je prouzrodilo povredu ili ono tijelo koje je u meduvremenu
dobilo nadleZnost da moZe poduzeti mjere koje se smatraju uklanjanjim uzroka povrede i
spredavaju nove istovrsne povrede.

Zastupnica je naglasila kako je najde56e potrebna suradnja viSe razliditih tijela da bi se izvrsila
jedna ili viSe presuda. Trenutno je 87 presuda u izvr5enju, od dega :g vodeeih predmeta i 5
odluka o nagodbama, au 17 predmeta postupak izvr5enja traje dulje od 5 godina Sio indicira da
nismo presude izvr5ili u rivumnom roku. Dva predmeta su u pojidanom nadzoru, a odnose se
na neudinkovite istrage ratnih zlodina (grupa predmeta SkendZi6-Krznaril) i povredu prava
vlasni5tva vlasnicima stanova sa za5tiienim najmoprimcima (grupa predmeta Statileo).
Istaknulaje kako smo najveii broj predmeta imali 2017. (ls6predmeta), a db danas je ispla6eno
45.351.122,00 kuna na ime presuda Europskog suda za ljudska prava.

Vezano za koordinaciju izvr5enja presuda, istaknula je kako se institucionalizaciji procesa
izvrSenja pristupilo 2013. kadaje uspostavljen Strudni savjet za izvr5enje presuda i odluka
Europskog suda za ljudska prava (nadalje: Strudni savjet), tijelo sastivljeno od svih
predstavnika sudbene vlasti, pravobraniteljskih institucija i drugih tijela, koje sluZi kao
komunikacijski alat, a desto se navodi kao primjer dobre prakse. Izuzeto je vaZno da u to tijelo
bude ukljuden jedan duZnosnik i jedan rukovode6i sluZbenik. S tijelima koja su ukljuOita
duZnosnika i rukovodedeg sluZbenika osigurana je dugorodno dobra suradnja, a kao dobar
primjer je navedeno Ministarstvo unutamjih poslova. Medutim takva praksa nije zaLivjela u
svim tijelima i ovim putem su predstavnici ti;ela drZavne uprave zamoljeni da 

-se 
duZnosnici

koji su dlanovi Savjeta za ljudska prava ukljude i u rad strudnog savjeta.

U nastavku je detaljnije poja5njen proces izvr5enja presuda. Ured zastupnice prevodi presude,
izraduje analize, utvriluje uzroke povreda i vremenske okvire, preliminarne upitnike i dostavlja
ih delnicima tijela putem dlanova Strudnog savjeta. Istovremeno se prikupljaju odgovori i
podaci od podnositelja u svrhu isplate naknade. Ured zastupnice informacije i prijedloge mjera
prikuplja od tijela drZavne uprave i provodi vlastito istraZivanje upraune i iudske lrakse i
proudava druge meclunarodne dokumente te komunicira sa dlanovima Strudnog savjeta radi



definiranja udinkovitih mjera izvr5enja. Izratluje se Akcijski plan izvr5enja presude ili akcijsko
izvje5de u kojem su na odgovarajudi nadin prezentirane mjere izvr5enja svake presude ili grupe
presuda, a plan potom procjenjuje Odbor ministara. Potom se donosi Odluka o provedbi procesa
izvr5enja i radi se izvje5de kojim se zatvara proces izvr5enja. Svi dokumenti su javno dostupni
na mreZnim stranicama Ureda zastupnice.

U nastavku su istaknuta dva primjera izvr5enja presuda. Kao pozitivan primjer istaknut je
predmet OrBuS protiv Hrvatske, koji se odnosio na segregaciju romske djece u Skolama.
Postojala je politidka volja Ministarstva znanosti i obrazovanja, te suradnja Skola i lokalne
zajednice za izvrsenje ove presude zbog dega su uspje5no dogovoreni iokovi i praienje
izvrSenja provedbe. Izmijenjeni su zakoni, podzakonski akti i praksa u Skolama te javne
politike. S druge strane istaknut je primjer grupe predmeta Statileo iz2014. koji se odnosina
povrede prava na mirno uZivanje vlasnika stanova u kojima Live zafitileni najmoprimci.

Navedeno je kako je postojao problem s razumijevanjem presude. Iako je donesena dopuna
Zakona o najmu stanova kojim je otklonjena vedina uzroka povrede prava te je Odbor ministara
pozitivno ocijenio izvrSenje presude, Ustavni sud 2020. ukinuo jeZakon o najmu stanova, a
takvo stanje generiralo je nove predmete i probleme u sudskoj praksi. Istaknuto je kako Odbor
ministara traZi povratne informacije, a rokovi za dono5enje novog zakona se pomidu, Sto dovodi
u pitanje i vjerodostojnost drZave.

Presuda MH i drugi protiv Hrvatske, tide se imigranata i udinkovite istrage, uvjete smjestaja za
djecu migrante i kolektivno proderivanje stranaca, te je zastupnica istaknula kako se u izvr5enju
te presude koja je postala konadna 4. travnja 2022. od,ekuje puna suradnja Ministarstva
unutarnjih poslov4 policije, DrZavnog odvjetni5tva, upravnih sudov4 Ustavnog suda
Republike Hrvatske, Vrhovnog suda Republike Hrvatske.

Potom je zastupnica pojasnila neke od izazova u izvr5enju presuda istiduii kako je potrebno
sudjelovanje vi5e tijela u izvrSenju presuda te su primjetni problemi s podjelom nadleZnosti i
podjelom poslova. Clanovi Strudnog savjeta najde5dl u opisu svog iadnog mjesta nemaju
poslove izvr5enja presuda Europskog suda za ljudska prava, te poslovi vezani za izvr5enje nisu
prioritet.

Zastupnicaje naglasila izostanak pravna osnova za provodene procesa izvr5enja. Iako postoje
odredbe sukladno kojima drlava mora izvr5avati presude, ne postoje odredbe o tome tko treba
poduzimati koje korake u procesu izvr5enja, te proces ovisi o dobroj volji tijela i spremnosti na
suradnju. Napomenuto je kako takva situacija udede na promptnost izvr5enja presuda u tijelima
drZavne uprave. Zastupnica je iznijela prijedlog da se zakonom uredi izvr5enje presuda
Europskog suda za ljudska prava kako bi se definiralazadulenjasvih ukljudenih u taj proces.

Potom je istaknuto kako Ured zastupnice ispladuje naknade u sludaju gubitka sporova, te se u
nedostatku sredstava, umanjuju raspoloZiva sredstva za funkcioniranje Ureda zastupnice, dok
tijelo koje je prouzrodilo povredu ne osje6a financijski teret presude. Slijedom navedenog,
predloZeno je da tijela koja su prouzrodila povredu pla6aju ili refundiraju troSkove Uredu
zastupnice za iznose dosu<lenih naknada.

Metlu kljudnim izazovimaza rad Ureda zastupnice istaknutje i nedostatak adekvatnog prostora,
potreba za kadrovskim jadanjem, potreba za izmjenom propisa i usklatlivanjem plada s drugim
srodnim radnim mjestima. Nedostatak adekvatnog prostora onemogu6ava odrZavanje sastanaka
Strudnog savjeta i oteLava komunikaciju s tijelima.



Zastupnica je navela kako je, unatod neadekvatnim uvjetima za rad, izvr5eno 490 presuda i
odluka i uspostavljena stalna suradnja s Tajni5tvom Odbora ministara. Unatod tome, kod izrade
nacria propisa ured zastupnice rijetko se ukljuduje u sastav radnih tijela.

U nastavku izlaganja zastupnica se osvrnula i na dinjenicu da se Konvencija ne primjenjuje
izravno, odnosno bez osnove u nacionalnim propisima, te je potrebna edulacija'kato Ui ie
unaprij edi la razina znanja o primj en i Konvencij e.

Vezano za suradnju s nevladinim organizacijam4 istaknuto je kako nevladine organizacije

imaju mogu6nost pisanja predstavkilkomunikacija Odboru ministara u kojima mogu
komentirati akcijske planove izvr5enja. Prijedlog zastupnice je da se komunikacija odvfa
neposredno s Uredom zastupnice, a ne putem predstavki upu6enih u Strasbourg.

Tastupnica je joS jednom zamolila da se duZnosnici ukljudeni u rad Savjeta za ljudska prava
ukljude i u rad Strudnog savjeta zaizvrsenje presuda i odluka Europskog iuda za ljudska prava
kako bi se ojadalo njegovo djelovanje.

Zastupnica je na upit predsjednika Savjeta o tome tko su trenutno dlanovi Savjeta istaknula
kako su to dijelom duZnosnici, a dijelom rukovodeii sluZbenici ili savjetnici.

Potom je predsjednik Savjeta otvorio raspravu nakon izlaganjauz 2. todku dnevnog reda.

Predstavnik Ku6e ljudskih prava, Ivan Novosel, zahvalio je zastupnici na izlaganju istidu6i kako
je rijed o bitnim temama u podrudju za5tite ljudskih prava i predloZio je da se propi5e zakonska
obveza i propisima uredi sustav izvr5enja presuda.

Vezano za suradnju Ureda zastupnice s organizacijama civilnog druStva, Ivan Novosel istaknuo
je vaZnost ukljudivanja javnosti i akademske zajednice u procese izvr5enja presuda. predloZio
je uvodenje e-savjetovanja za akcijske planove izvr5enja kako bi se zaintireiirane organizacije
civilnog dru5tva i ostali zainteresirani dionici mogli javiti s prijedlozima. Istaknuo je ka[o
smatra da nije potrebno osnivanje jo5 jednog horizontalnog tijela u koje su ukljudene i
organizacije civilnog dru5tva ve6 je potrebno omoguditi zainteresiranim dionicima da ponude
rje5enja, prijedloge i budu saslu5ani.

Sukladno Pravilima Odbora ministara za nadzor nad izvrSenjem presuda i uvjeta nagodbe,
nevladine organizacije i nezavisne institucije za zaititu ljudskih p.aru mogu podnijeti
komunikaciju/predstavku Odboru ministara vezano za izvrienje presuda (Lv. Rule g
komunikacija). Ivan Novosel istaknuo je vaZnost komunikacije nevladinih organizacija s
mehanizmima zaitite ljudskih prava te naglasio kako je potrebno omoguditi desie sastanke,
rasprave i razmjenu miSljenja. U nastavku je uputio i preporuku instituciji pu6ke
pravobraniteljice da jada kapacitete u pogledu implementacije opdihmjera iz presuda i odluka
Europskog suda za ljudska prava i da sudjeluje kao dionik u slanju Rule 9 komunikacija Odboru
ministara i u tripartitnom razgovoru izmedu izvr5ne vlasti, nezavisnih institucija i oiganizacija
civilnog dru5tva.

Pudka pravobraniteljica odgovorila je da prihvaia preporuku i da se ve6 poduzimaju koraci u
tom smjeru, a vezano za presudu u predmetu MH protiv Hrvatske. Nadalje je istaknula kako
Ured pudke pravobraniteljice sudjeluje u radu Strudnog savjeta, ali da- ima moguinost
upuiivanja predstavki (Rule 9 komunikacija). Istaknuta je komplementarnost dviju tema



izloZenih u okviru sjednice Savjeta - preporuka pudke pravobraniteljice i implementacije
presuda Europskog suda za Ijudska prava. Istaknuti su zajednidki izazovi poput pretjeranog
formalizma tijela drZavne uprave, te vaZnosti prevencije i edukacije koje su istaknute u oba
izlagania.Istaknuto je i kako se neke od preporuka pudke pravobraniteljice usmjerene na uzroke
koji su doveli do povrede prava.

Potom se za rijed javio Alen Tahiri, ravnatelj Ureda za ljudska prava i prava nacionalnih
manjina, koji je istaknuo izvanrednu suradnju Ureda zastupnice i Ureda za ljudska prava i prava
nacionalnih manjina. U nastavku je iskazao zabrinutost zbog presude u predmetu OrSuS i drugi
koja i dalje nije u cijelosti provedena budu6i da u Medimurskoj Zupaniji imamo segregirane
tazrede. lstaknuo je potrebu da se problemi rje5avaju zajednidkim radom, a ne samo kroz
predani rad pojedinaca. Zakljudno je pruZio potporu iznesenim prijedlozima i ranije
spomenutom zakonskom uredenju procesa izvr5enja presuda Sto bi pridonijelo udinkovitosti
izvr5enja presuda.

Vezano za ukljudivanje organizacija civilnog dru5tva i rad Strudnog savjeta, zastupnica Stefica
StaZnik, istaknula je spremnost Ureda zastupnice za otvoren dijalog i suradnju s organizacijama
civilnog druStva koje imaju interes za pojedine presude. A Sto se tide institucionalizacije
suradnje s organizacijama civilnog druStva, napomenuto je kako druge drZave imaju
neformalnu suradnju s nevladinim organizacijama, a suradnja je institucionalizirana samo u
Ce5koj. Zakljudno, zastupnica je pozvala organizacije civilnog dru5tva koje se bave ljudskim
pravima na razgovor i neformalnu suradnju radi pronalaska rjesenja na probleme koje uodavaju.

Za rijel se javio Ivan Novosel koji je pohvalio pristup direktnoj i otvorenoj suradnji, ali je
ujedno istaknuo vaZnost ukljudivanja javnosti te jednak pristup svima te vaZnost
instituc ionalizacije suradnj e kada j e to mo gu6e.

Predsjednik Savjeta, gosp. Boris Milo5evii, u nastavku je zakljudio todku dnevnog reda istidudi
da 6e Ured potpredsjednika Vlade Republike Hrvatske podrZati rjesavanje kadrovskih pitanja i
pitanje adekvatnog prostora zarad Ureda zastupnice. PredloZio je da se usmenim zakljudkom
Savjeta zatraLi imenovanje duZnosnika u Strudni savjet kako bi se osnaZilo djelovanje ovog
radnog tijela. Napomenuo je i kako 6e se u suradnji s nadleZnim tijelima raspraviti mogu6nost
zakonskog uretlenja implementacije presuda Europskog suda za ljudska prava.

ilanovi Savjeta jednoglasno su prihvatili prijedlog za donoSenje pisanog zakljudka.

Potom je Predsjednik Savjeta otvorio 3. todku dnevnog reda - Razno.

Predsjednik Savjeta dao je rijed Ivanu Novoselu koji je ukratko predstavio Godi5nju
konferenciju o stanju ljudskih prava Kude ljudskih prava. Istaknuto je kako 6e se u sklopu
konferencije predstaviti Godi5nji izvjestaj o stanju ljudskih prava za202l. nakon dega slijedi
panel rasprava o dezinformacijama i ratu u Ukrajini. Drugi dan konferencije bit ie posveden
stanju u Ukrajini, odnosno procesuiranju ratnih zlolina, borbi protiv nekaZnjivosti, temi
izbjeglica i interno raseljenih osoba iz Ukrajine. Treia panel rasprava bit 6e usmjerena na stanje
socio-ekonomskih prava u Hrvatskoj.

Ivan Novosel postavio je pitanje predsjedniku Savjeta kada je u planu upu6ivanje u javnu
raspravu Nacionalnog plana za5tite i promicanja ljudskih prava i suzbijanja diskriminacije te
napomenuo kako je to prilika da se kao mjera ukljudi donoSenje zakonodavnog prijedloga
vezanog za uredenje izvr5enja presuda Europskog suda za ljudska prava. Postavio je i pitanje
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kada se moZe odekivati Nacionalni plan za
poticajnog okruZenja zarazvoj civilnog d

Predsjednik Savjeta odgovorio je kako je Nac
suzbijanja diskriminacije poslan na zadnje
upuien na odobrenje za javno savjetovanje.
spolova istaknuto je kako se odekuje upu6i
lipnja. Nastojat ie se ubrzati i proces izrade
za razv o1 civilnog druStva.

Na kraju sjednice predsjednik Savjeta zahval
sjednicu Savjeta uz najavu skorog odrZavanja

Sjednica je zavr5ila u l6:30 sati.
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vnost spolova i Nacionalni plan stvaranja

onalni plan za5tite i promicanja ljudskih prava i
vanje nadleZnim tijelima te ie nakon toga biti

odnosu na Nacionalni plan za ravnopravnost
rje u proceduru javnog savjetovanja do kraja
ionalnog p lana stvaranj a poticaj nog okruZenj a

je prisutnima na sudjelovanju te zaklju(,io 2.
sjednice.

CA YLADE REPUBLIKE
HR ATSKE I PREDSJEDNICA SAVJETA

ZA LJUDSKA PRAVA
firrrft 'l'rLL.fu'e.Ei

Anja Simpragh .)

1.2


